

السبيرة الذاتية

أ.د. وحيدة جبر خلف المنشد

الجامعة المستنصرية _ كلية الإدارة والإقتصاد Email: dr.waheda.1971@gmail.com

ملخص تعریفی:

- مواليد :- 1971
- اللقب العلمي :- استاذ
- عنوان العمل: قسم الاقتصاد / كلية الادارة والاقتصاد / الجامعة المستنصرية
 - التخصص العام: اقتصاد
 - التخصص الدقيق :- مصارف
 - عضو مجلس ادارة مركز الدراسات المصرفية / البنك المركزي العراقي .
 - معاون العميد للشؤون العلمية للعام الدراسي 2013-2014.
 - مقرر قسم الاقتصاد للمدة 1997-2002.
 - الهاتف النقال : 07801636281

الشهادات الدراسية:

- دكتوراه فلسفة في العلوم الاقتصادية /2006
 - ماجستیر اقتصاد / 1997
 - بكالوريوس اقتصاد / 1993

الجوائز والتكريم الأكاديمي

عدد من كتب الشكر والشهادات التقديرية من السيد رئيس مجلس الوزراء والسيد وزير التعليم العالي والبحث العلمي ومن السيد رئيس الجامعة المستنصرية والسيد مساعد رئيس الجامعة المستنصرية والسيد عميد كلية الادارة والاقتصاد / الجامعة المستنصرية والسيد عميد كلية الادارة والاقتصاد / الجامعة بغداد وجهات اخرى.

المقررات الدراسية التي تم تدريسها:

| الدراسات الأولية | الدراسات العليا |
|------------------|-------------------------|
| مبادئ اقتصاد | سياسات مصرفية / دكتوراه |
| اقتصاد دولي | سياسات مصرفية / ماجستير |
| ادارة مصارف | اقتصاد دولي / ماجستير |
| تسويق | |

الخبرة الأكاديمية والتدريس:

الاشراف على الدراسات العليا (عناوين الرسائل والاطاريح)

- 1- الاندماج المصرفي في البلدان العربية: دراسة في تقييم الاداء المصرفي .
- 2- تقييم اداء وسائل الاستثمار في المصارف الاسلامية في بلدان عربية مختارة.
- 3- اليآت البنك المركزي العراقي في الحفاظ على استقرار سعر الصرف مع اشارة خاصة لمزاد العملة.
 - 4- فائض السيولة في المصارف التجارية وامكانيات الاستثمار مع اشارة خاصة للعراق.
- 5- المبررات الاقتصادية لاعادة هيكلة الجهاز المصرفي العراقي (مصرفا الرافدين والرشيد حالة دراسية).
- 6- اراء السيد محمد محمد صادق الصدر في التكييف الفقهي للاعمال والخدمات المصرفية عرض ودراسة .
- حقد المضاربة وامكانية تطبيقه في المصارف الاسلامية مع اشارة خاصة لرؤية محمد باقر الصدر
 - 8- واقع التمويل الصغير في العراق بعد عام 2003 وافاقه المستقبلية .
- 9- سياسات تقليل وتحويل مخاطر الائتمان ودورها في الاستقرار المالي تجارب مختارة مع الشارة خاصة للعراق / اطروحة
- 10 دور البنك المركزي العراقي في تفعيل القطاع المصرفي في ظل تقلبات الايرادات الحكومية . / اطروحة
- 11- تأثير وسائل الدفع الالكترونية في ربحية عينة من المصارف التجارية العراقية الخاصة للمدة (2010 2018).

12- اثر درجة تركز المحفظة الائتمانية على مستوى الامان المصرفي – دراسة تطبيقية على عينة من المصارف التجارية العراقية للمدة 2010-2019.

13- اثر ابعاد الخدمة المصرفية على الربحية (دراسة مقارنة لعينة من المصارف التجارية والاسلامية العراقية).

14- تاثير الاستثمار الاجنبي في قطاع المصارف على موشرات الاداء المصرفي لبلدان عربية مختارة مع اشارة خاصة للعراق بعد عام 2005 ./ اطروحة

15- تحليل علاقة مخاطر السيولة والائتمان بموشرات السلامة المصرفية - دراسة تطبيقية لعينة من المصارف التجارية العراقية للمدة 2020-2010 .

الأنتساب المهنى او الجمعيات:

- 1- عضو جمعية الاقتصادين العراقيين.
- 2- عضو مجلس ادارة مركز الدراسات المصرفية / البنك المركزي العراقي.
 - 3- عضو في سياسة التشغيل /منظمة العمل الدولية.
 - 4- عضو نقابة المعلمين العراقيين.

تطوير المهارات:

- المشاركة في العديد من الدورات التطويرية والندوات والمؤتمرات وورش العمل داخل وخارج العراق .
 - الانشطة العلمية الاخرى

| خارج الكلية | داخل الكلية |
|---|---|
| عضو جمعية الاقتصادين العراقيين | عضو في مجلس القسم واللجنة العلمية |
| عضو في سياسة التشغيل /منظمة العمل الدولية | |
| عضو مجلس ادارة مركز الدراسات المصرفية / البنك المركزي العراقي | عضو هئية تحرير المجلة العراقية للعلوم الاقتصادية |

| | و نم ہوں ہو و نم |
|---|--|
| تقييم علمي لاطاريح طلبة الدراسات العليا من | عضو لجنة الترقيات العلمية |
| قبل الوزارة/ دائرة البعثات والعلاقات الثقافية | |
| | |
| . 1 . 37 7 1011 1 | entra No. 1 mil 1 |
| تقييم بحوث من خارج الكلية لاغراض | عضو لجنة اختبار صلاحية التدريسين |
| التعضيد | |
| | |
| تقييم بحوث لغرض الترقية من خارج الكلية | عضو لجنة تعضيد البحوث |
| | |
| " t t(, , , , , t) , , %) t(% , , , , , , , , , , , , , , , , , , | . 1(|
| تقييم بحوث المجلات والموتمرات العلمية | عضو لجنة ادارة ملف قروض الخريجين |
| | |
| تقدر على الحاديث الدارين الحادات | عضو في اللجان الامتحانية للدراسات العليا |
| تقييم علمي لاطاريح طلبة الدراسات العليا من | عصوفي اللجال الأملكالية للدراسات العليا |
| قبل الوزارة/ جهاز الاشراف والتقويم العلمي | |
| | the state of the s |
| | عضو في اللجان الامتحانية للدراسات الاولية |
| | |
| | |
| | عضو في لجان الامتحان التنافسي للمتقدمين للدراسات العليا (ماجستيرودكتوراه) |
| | للدراسات العليا (ماجستيرودكتوراه) |
| | |
| | عضو لجنة مقابلة المتقدمين لدراسة الدكتوراه |
| | و الماجستير |
| | <i>3.</i> . <i>3</i> |
| | عضو لجنة تدقيق خطة المؤتمرات والندوات |
| | وورش العمــل لكليــات ومراكــز الجامعــة |
| | |
| | المستنصرية |
| | عضو لجنة القبول المركزي |
| | عصو تجنه العبول المرحري |
| | تقييم بحوث لغرض الترقية العلمية |
| | الغييم بحوت تعرض الترقية العلمية |
| | 1 76 11 7 11 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 1 |
| | عضو لجان الامتحان الشامل لطلبة الدكتوراه |
| | 1 2 3 .200 |
| | عضو لجنة الاشراف على تنفيذ برنامج |
| | السمينار لطلبة الراسات العليا |
| | 1 |
| | لجنة مراجعة مفردات مادة مبادى الاقتصاد |
| | والاقتصاد الجزئي والاقتصاد الكلي |
| | " " |
| | لجنة مراجعة مفردات مادة الاقتصاد الدولي |
| | والتمويل الدولي |
| | <u> </u> |
| | عضو لجان استلال البحوث |
| | |
| | تقييم بحوث في داخل الكلية |
| | |
| | تقييم بحوث لغرض التعضيد |
| | |
| <u> </u> | <u>, </u> |

1- ادوات تحويل مخاطر الائتمان ودورها بالاستقرار المالي - جهود دولية وتجارب عالمية.

البحوث العلمية المنشورة

- 1- ارتفاع نسبة الاستثمار المحفظي في تركيبة تدفقات رؤوس الاموال الى البلدان النامية الاسباب والمخاطر -.
 - 2- الخصخصة او العودة الى تفعيل دور الدولة مجددا": خيارات مطروحة امام البلدان النامية .
 - 3- الجهاز المصرفي وعمليات غسيل الاموال اليأت الغسيل ووسائل المكافحة-.
 - 4- الصيرفة الالكترونية المبررات والمخاطر ومتطلبات النجاح -
 - 5- دراسة في مشكلة البطالة.
 - 6- الازمة المالية العالمية الاسباب والتأثيرات -.
 - 7- المصارف الاسلامية والقدرة على الاستدامة في ظل الازمات المالية دراسة مقارنة -.
 - 8- مؤشرات الحيطة الكلية وامكانية التنبؤ المبكر بالأزمات (دراسة تطبيقية -حالة العراق).
- 9- اراء السيد محمد محمد صادق الصدر في التكييف الفقهي للاعمال والخدمات المصرفية عرض ودراسة .
- 10-عقد المضاربة وامكانية تطبيقه في المصارف الاسلامية مع اشارة خاصة لرؤية محمد باقر الصدر.

- 11- تقييم اداء وسائل الاستثمار في المصارف الاسلامية في بلدان عربية مختارة .
- 12- تحرير تجارة الخدمات المصرفية في البلدان العربية (التأثيرات والتحديات).
- 13- وسائل واجراءات البنك المركزي لتحقيق استقرار سعر صرف العملة: العراق انموذجا.
- 14- دور مزاد العملة في استقرار سعر الصرف والخيارات المطروحة في ظل انخفاض الاحتياطي الاجنبي .
- 15- اطلاق صندوق التمويل الوطني في ظل تدني مستويات الائتمان المقدم للقطاع الخاص "الضرورات والدلالات الاقتصادية".
 - 16- فائض السيولة في المصارف التجارية وامكانيات الاستثمار مع اشارة خاصة للعراق.
 - 17- برنامج تمويل المشاريع الصغيرة في العراق /الواقع والفئات المستهدفة .
 - 18- التمويل الصغير في ظل تشدد القطاع المصرفي العراقي التأثيرات ومحددات النمو.
- 19 ادوات تقليل وتحويل مخاطر الائتمان وتأثيرها على النشاط الاقتصادي (مدخل جدلى).
- 20- تطور البيئة الحاضنة للتكنولوجيا المالية والدور المرتقب في تحقيق التنمية الاقتصادية مع الشارة خاصة للعراق .
 - 21- سياسات تقليل وتحويل مخاطر الائتمان ودورها في الاستقرار المال تجارب عالمية .
 - 22- اعادة هيكلة مصرفي الرافدين والرشيد المبررات الاقتصادية وخطوات التنفيذ .
 - 23- تقلبات الايرادات الحكومية وتاثيرها على القطاع المصرفي العراقي .
- 24- فاعلية البنك المركزي العراقي في تقليل اثر تقلبات الإيرادات الحكومية على القطاع المصرفى .
 - 25- واقع وسائل الدفع الالكترونية في العراق للمدة (2010- 2018).
- 26- اثر استخدام وسائل الدفع الالكترونية على ربحية عينة من المصارف الخاصة في العراق.

27- تطور عرض النقد الضيق واستدامة العوامل الموثرة فيه: دراسة قياسية للمدة 2004-2008.

28- ابعاد جودة الخدمة المصرفية في المصارف التجارية والاسلامية العراقية (دراسة مقارنة).

29- تحليل وقياس العوامل الداخلية الموثرة على ربحية المصارف التجارية (دراسة تطبيقية على مصرف بغداد ومصرف الشرق الاوسط).

30- تحليل موشرات السلامة المصرفية في المصارف التجارية العراقية للمدة 2010-2020.

31- مخاطر الائتمان: العوامل الموثرة ووسائل الحد منها - دراسة تحليلية لموشرات قياس مخاطر الائتمان في المصارف التجارية العراقية -

32- قياس وتحليل اثر الاستثمار الاجنبي المصرفي على اداء المصارف الاجنبية - دراسة حالة العراق بعد عام 2005-

33- تحليل المتغيرات المالية لمخاطر السيولة في المصارف التجارية العراقية للمدة 2010- 2010 .

34- Analysis of the Credit Portfolio Concentration and the Tools to Limit Its Risks: An Applied Study on the Iraqi Commercial Banks (2010-2019)

35- تاثير ابعاد جودة الخدمة المصرفية في ربحية المصرف (دراسة حالة في عينة من المصارف الاسلامية العراقية).

36- التكنولوجيا المالية والتنمية المستدامة متطلبات التحول وتحديات التطبيق والدور المرتقب في الاقتصاد العراقي.

37- Factors affecting credit risk and Risks Reduction Techniques: An analytical study of indicators measuring credit risk in Iraqi commercial for banks

38-The reality and analysis of foreign investment banking entry patterns in the Arab countries:requirements for presence and reflection after the year (2005)

39- واقع وتحليل بعض موشرات الاداء للمصارف الاجنبية مقارنة بالمصارف الوطنية في الامارات العربية المتحدة بعد عام 2005.

40- تحليل علاقة مخاطر (السيولة والائتمان) بموشرات السلامة المصرفية في عينة من المصارف التجارية الخاصة العراقية للمدة (2010-2020)

41- - اثر تركز المحفة الائتمانية على الامان المصرفي- دراسة تطبيقية لعينة من المصارف الخاصة العراقية للمدة (2010-2019)

الدورات التدريبية لتطوير الملاك

| تاريخ الانعقاد | مكان الانعقاد | الدولة | اسم الدورة |
|----------------|------------------------|--------|-----------------------------|
| | | | |
| 2020/11/24 | مركز التعليم المستمر / | العراق | التعليم الالكتروني المدمج |
| | الجامعة المستنصرية | | الاحترافي |
| 2002/2/11 | الجامعة المستنصرية | العراق | الدورة التأهيلية للحاسوب |
| | | | للتقديم للدراسات العليا |
| 1999/8/10 | كلية التربية/الجامعة | العراق | دورة التأهيل التربوي |
| | المستنصرية | | الخامسة والخمسين |
| 1995/7/15 | الجامعة المستنصرية | العراق | رفع الاداء في اللغة العربية |
| | | | |

Curriculum Vitae

Prof. Dr. Waheda Jabr Monshed

Mustansiriyah University – College of Administration and Economics-Email: dr_waheda@uomustansiriyah.edu.iq

PERSONAL SUMMARY:

- Born: --1971
- Work address: Department of Economics / College of Administration and Economics / Al-Mustansiriya University
- Major: Economy
- Specialization: Banks

- Member of the Board of Directors of the Center for Banking Studies / Central Bank of Iraq.
- Associate Dean for Academic Affairs for the academic year 2014-2013.
- Department of Economics planned for the period 2002-1997.
- Mobile phone: 07801636281

EDUCATION:

- Doctor of Philosophy in Economic Sciences / 2006
- Master's economy / 1997
- Bachelor of Economics / 1993

ACADEMIC HONORS AND AWARDS:

A number of letters of appreciation and certificates of appreciation from the Prime Minister and the Minister of Higher Education and Scientific Research and President of the Al-Mustansiriya University assistant chief of al-Mustansiriya University and Mr. and Mr. Dean of the Faculty of Administration and Economics / University of Mustansiriya Mr. Dean of the Faculty of Administration and Economics / University of Baghdad, and others.

ACADEMIC / TEACHING EXPERIENCE:

Supervision of Graduate Studies

- 1- banking mergers in the Arab Countries: A Study in the evaluation of the banking performance.
- 2- evaluate the performance of investment vehicles in Islamic banking in selected Arab countries.
- 3- speculative contract and the possibility of its application in Islamic banking with a special vision of Mohammed Baqir al-Sadr signal.
- 4- The views of Mr. Mohammed Mohammed Sadeq al-Sadr in the air-conditioning idiosyncratic business banking services view and study -.
- 5- economic justification for the restructuring of the Iraqi morphological system (banks, Rafidain and Rasheed Case Study).
- 6- excess liquidity in the commercial banks and investment possibilities with special reference to Iraq.
- 7- mechanisms of the Iraqi Central Bank to maintain the Astaqrarsar exchange with a special auction currency signal.
- 8- reality little in Iraq after 2003 and future prospects of funding.
- 9-Policies to reduce and transfer credit risks and their role in financial stability. Selected experiences with special reference to Iraq./ Thesis
- 10 The role of the Central Bank of Iraq in activating the banking sector in light of fluctuations in government revenues. / Thesis
- 11- The impact of electronic payment methods on the profitability of a sample of private Iraqi commercial banks for the period (2010 2018).
- 12- The effect of the degree of concentration of the credit portfolio on the level of banking security an applied study on a sample of Iraqi commercial banks for the period 2010-2019.
- 13- The impact of the dimensions of banking service on profitability (a comparative study of a sample of Iraqi commercial and Islamic banks).

14- The impact of foreign investment in the banking sector on banking performance indicators for selected Arab countries, with special reference to Iraq after 2005./ Thesis 15- Analysis of the relationship of liquidity and credit risks to banking safety indicators - an applied study of a sample of Iraqi commercial banks for the period 2010-2020.

| Books: | |
|--------|--|
| | |
| | |

Tools for transferring credit risks and their role in financial stability - international efforts and global experiences.

COURSES TAUGHT:

| Undergraduate | Graduate Studies |
|---------------------------|--------------------------------|
| The principles of economy | Banking Policies/PhD |
| International Economics | Banking Policies / Master |
| Banks administration | International Economics/Master |
| marketing | |

PROFESSIONAL AFFILIATIONS:

- 1- Member of the Iraqi Economists Association.
- 2- Member of the Board of Directors of the Center for Banking Studies.
- 3- Member of Employment Policy/International Labor Organization.
- 4- Member of the Iraqi Teachers Syndicate..

PUPLICATIONS:

Scientific research published

PROFFESSIONAL DEVELOPMENT

- Participate in many developing courses and seminars, conferences and workshops inside and outside Iraq.
- 1- An increase in the proportion of portfolio investment in the composition of capital flows to developing countries reasons and risks -.
- 2- Privatization or returning to activating the role of the state again: options before developing countries.
- 3- The banking system and money laundering operations laundering mechanisms and means of combating.
- 4- Electronic banking justifications, risks, and requirements for success -
- 5- A study on the problem of unemployment.
- 6- The global financial crisis causes and effects -.
- 7- Islamic banks and their ability to sustain themselves in light of financial crises a comparative study -.
- 8- Indicators of total caution and the possibility of early prediction of crises (an applied study the case of Iraq).

- 9- The opinions of Mr. Muhammad Muhammad Sadiq Al-Sadr on the jurisprudential adjustment of business and banking services presentation and study -.
- 10- The Mudaraba contract and the possibility of its application in Islamic banks, with special reference to the vision of Muhammad Baqir al-Sadr.
- 11-Evaluating the performance of investment methods in Islamic banks in selected Arab countries.
- 12- Liberalization of banking services trade in Arab countries (impacts and challenges).
- 13- The means and procedures of the Central Bank to achieve stability in the currency exchange rate: Iraq is a model.
- 14- The role of the currency auction in stabilizing the exchange rate and the options offered in light of the decline in foreign reserves.
- 15- Launching the National Finance Fund in light of the low levels of credit provided to the private sector, "economic necessities and implications."
- 16- Surplus liquidity in commercial banks and investment possibilities, with special reference to Iraq.
- 17- Small enterprise financing program in Iraq / reality and target groups.
- 18- Microfinance in light of the tightening of the Iraqi banking sector impacts and determinants of growth.
- 19 Tools for reducing and transferring credit risks and their impact on economic activity (controversial approach).
- 20- The development of the incubating environment for financial technology and the expected role in achieving economic development, with special reference to Iraq.
- 21- Policies to reduce and transfer credit risks and their role in financial stability global experiences.
- 22- Restructuring Al-Rafidain and Al-Rashid Banks economic justifications and implementation steps -.
- 23- Fluctuations in government revenues and their impact on the Iraqi banking sector.
- 24- The effectiveness of the Central Bank of Iraq in reducing the impact of fluctuations in government revenues on the banking sector.
- 25- The reality of electronic payment methods in Iraq for the period (2010-2018).
- 26-The impact of using electronic payment methods on the profitability of a sample of private banks in Iraq.
- 27- The development of tight money supply and the sustainability of the factors influencing it: an econometric study for the period 2004-2018.
- 28- Dimensions of the quality of banking service in Iraqi commercial and Islamic banks (a comparative study).
- 29- Analyzing and measuring the internal factors affecting the profitability of commercial banks (an applied study on the Bank of Baghdad and the Bank of the Middle East).
- 30- Analysis of banking safety indicators in Iraqi commercial banks for the period 2010-2020.
- 31- Credit risks: influencing factors and means of reducing them an analytical study of indicators for measuring credit risks in Iraqi commercial banks -
- 32- Measuring and analyzing the impact of foreign investment banking on the performance of foreign banks a case study of Iraq after 2005-
- 33- Analysis of financial variables for liquidity risks in Iraqi commercial banks for the period 2010-2020.
- 34- Analysis of the Credit Portfolio Concentration and the Tools to Limit Its Risks: An Applied Study on the Iraqi Commercial Banks (2010-2019)

- 35- The effect of the dimensions of banking service quality on the bank's profitability (a case study in a sample of Iraqi Islamic banks).
- 36- Financial technology and sustainable development: transformation requirements, application challenges, and the expected role in the Iraqi economy.
- 37- Factors affecting credit risk and Risks Reduction Techniques: An analytical study of indicators measuring credit risk in Iraqi commercial banks for
- 38-The reality and analysis of foreign investment banking entry patterns in the Arab countries: requirements for presence and reflection after the year (2005)
- 39- The reality and analysis of some performance indicators of foreign banks compared to national banks in the United Arab Emirates after 2005.
- 40- Analysis of the relationship of risks (liquidity and credit) to banking safety indicators in a sample of Iraqi private commercial banks for the period (2010-2020)
- 41- The impact of credit consolidation on banking security an applied study on a sample of Iraqi private banks for the period (2010-2019)